

НАЦИОНАЛЬНАЯ АКАДЕМИЯ НАУК УКРАИНЫ
НАЦИОНАЛЬНАЯ БИБЛИОТЕКА УКРАИНЫ имени В. И. ВЕРНАДСКОГО
МЕЖДУНАРОДНАЯ АССОЦИАЦИЯ АКАДЕМИЙ НАУК
СОВЕТ ДИРЕКТОРОВ НАУЧНЫХ БИБЛИОТЕК И ИНФОРМАЦИОННЫХ ЦЕНТРОВ



**БИБЛИОТЕКИ
НАЦИОНАЛЬНЫХ АКАДЕМИЙ НАУК:
ПРОБЛЕМЫ ФУНКЦИОНИРОВАНИЯ,
ТЕНДЕНЦИИ РАЗВИТИЯ**

Научно-практический и теоретический сборник

ВЫПУСК 16

Киев 2018

THE NATIONAL ACADEMY OF SCIENCES OF UKRAINE
V. I. VERNADSKY NATIONAL LIBRARY OF UKRAINE
INTERNATIONAL ASSOCIATION OF ACADEMIES OF SCIENCES
BOARD OF DIRECTORS OF SCIENTIFIC LIBRARIES AND INFORMATION CENTERS



LIBRARIES
OF NATIONAL ACADEMIES OF SCIENCES:
PROBLEMS OF FUNCTIONING,
TENDENCIES OF DEVELOPMENT

Collection of academic, theoretical and practical works

ISSUE 16

Kyiv 2018

Сборник основан в 2000 г.

Международная редакционная коллегия

- А. Онищенко**, акад. НАН Украины, д-р филос. наук (Украина) –
председатель
- А. Аслитдинова**, канд. филос. наук (Таджикистан)
- И. Беяева**, канд. пед. наук (Россия)
- З. Бердиева** (Узбекистан)
- В. Горовой**, д-р ист. наук (Украина)
- А. Груша**, канд. ист. наук (Беларусь)
- А. Гуськов**, канд. техн. наук (Россия)
- Т. Добко**, д-р наук по социальным коммуникациям (Украина)
- Л. Дубровина**, чл.-кор. НАН Украины, д-р ист. наук (Украина)
- Ш. Ибраимова** (Кыргызстан)
- Л. Иманова**, д-р философии (Азербайджан)
- Н. Каленов**, д-р техн. наук (Россия)
- Г. Ковальчук**, д-р ист. наук (Украина)
- В. Коцере**, д-р филологии (Латвия)
- В. Петров**, акад. НАН Украины, д-р техн. наук (Украина)
- Л. Сницарчук**, д-р наук по социальным коммуникациям (Украина)
- Г. Солоиденко**, канд. ист. наук (Украина)
- В. Ферштей**, канд. пед. наук (Украина)
- В. Широков**, акад. НАН Украины, д-р техн. наук (Украина)

Founded in 2000

International editorial board

- A. Onyshchenko**, Academician of the National Academy of Sciences of Ukraine, D. of Philosophy (Ukraine) – Head of the board
- A. Aslitudinova**, Cand. of Philosophical Sciences (Tajikistan)
- I. Belyaeva**, Cand. of Pedagogical Sciences (Russia)
- Z. Berdieva** (Uzbekistan)
- V. Horovoy**, D. of History (Ukraine)
- A. Grusha**, Cand. of History (Belarus)
- A. Guskov**, Cand. of Technical Sciences (Russia)
- T. Dobko**, D. of Social Communication Sciences (Ukraine)
- L. Dubrovina**, Corresponding member of the National Academy of Sciences of Ukraine, D. of Historical Sciences (Ukraine)
- Sh. Ibraimova** (Kyrgyzstan)
- L. Imanova**, D. of Philosophy (Azerbaijan)
- N. Kalenov**, D. of Technical Sciences (Russia)
- G. Kovalchuk**, D. of History (Ukraine)
- V. Kocere**, D. of Philology (Latvia)
- V. Petrov**, Academician of the National Academy of Sciences of Ukraine, D. of Technical Sciences (Ukraine)
- L. Snitsarchuk**, D. of Social Communication Sciences (Ukraine)
- H. Soloidenko**, Cand. of History (Ukraine)
- V. Fershtej**, Cand. of Pedagogical Sciences (Ukraine)
- V. Shyrovov**, Academician of the National Academy of Sciences of Ukraine, D. of Technical Sciences (Ukraine)

Утверждено к печати ученым советом
Национальной библиотеки Украины имени В. И. Вернадского

Рецензенты:

А. Крючин, чл.-кор. НАН Украины, д-р техн. наук, проф.

Н. Зубкова, канд. ист. наук

Редакторы выпуска:

Н. Захарова, канд. ист. наук, *Л. Сисина*

Редакторы-переводчики:

А. Земляная, *М. Кушнарёва*, канд. филос. наук

Библиотеки национальных академий наук: проблемы функционирования, тенденции развития : науч.-практ. и теорет. сб. / НАН Украины, Нац. б-ка Украины им. В. И. Вернадского, МААН, Совет директоров науч. б-к и информ. центров : редкол.: А. Онищенко (пред.) [и др.]. – Киев, 2018. – Вып. 16. – 240 с.

Авторы статей данного выпуска, опираясь на итоги проведенных исследований, а также практический опыт реализации научных проектов, обобщают достижения коллективов академических библиотек в различных сферах библиотечной деятельности. Большое внимание уделено теоретическому обоснованию и практике инновационных преобразований в библиотеках, специфике внедрения новых информационных технологий. В научных статьях рассматриваются пути совершенствования кадровой политики и проблемы подготовки специалистов библиотечной профессии. Традиционно большой раздел посвящен современным проблемам каталогизации и систематизации. Как и в предыдущих выпусках, в поле зрения авторов – вопросы истории библиотек и библиотечных собраний, просветительская деятельность библиотек и роль книги в пространстве культуры современного общества, а также правовые основы развития научной библиотеки в современных условиях. Особенностью этого выпуска сборника является вступительная статья академика НАН Украины А. С. Онищенко, посвященная 100-летию Национальной библиотеки Украины имени В. И. Вернадского.

Сборник адресован работникам библиотек, архивов, информационных служб, преподавателям и аспирантам вузов, готовящим специалистов в области библиотечно-информационной деятельности.

Выпуски сборника размещены на сайте НБУВ и в полнотекстовой базе данных «Наукова періодика України». Информация о сборнике представлена в Украинском реферативном журнале «Джерело», реферативной БД «Україніка наукова» и в библиометрической системе Google Scholar.

Approved for publication by the scientific board of
V. I. Vernadsky National Library of Ukraine

Reviewers:

A. Kriuchin, corresponding member of NAS of Ukraine
N. Zubkova, Candidate of Historical Sciences

Editors of the issue:

N. Zakharova, Candidate of Historical Sciences, L. Sisina

Editors of English text:

O. Zemliana, M.Kushnareva

Libraries of national academies of sciences: problems of functionality, tendencies of development: science-practical and theoretical collectorial / NAS of Ukraine, V. I. Vernadsky National Library of Ukraine, MAAN, Board of directors of scientific libraries and informational centers : editorial board : O. Onyshchenko (previous) [et al.] – Kyiv, 2018. – Issue 16. – 240 p.

Authors of this issue of the collectorial, based on the pursued research, as well as the practical experience of scientific projects, summarising achievements of academic libraries in various spheres of librarian work. The collectorial pays attention to the theoretical basis and practical innovative changes in libraries, the features of implementation of new informational technologies. The articles study the ways of improving human resources policies and problems of training specialists of the librarian sphere. Traditionally, the significant chapter is dedicated to problems of cataloguing and systematization. Same as in previous issues, the authors study the history of the libraries and librarian meetings, educational work of libraries and the role of a book in the modern cultural society. The exclusive aspect of the issue is the introductory article of Onyshchenko O. S., Academic of NAS of Ukraine, on the 100th anniversary of V. I. Vernadsky National Library of Ukraine.

The collectorial is targeted at library workers, archives, informational services; to professors and aspirants of universities that prepare specialists in library-information sphere.

The issues of the collectorial may be found at VNLU official site and at the database “Naukova periodyka Ukrainy” (Scientific periodicals of Ukraine). Information on the collectorial may be found at Ukrainian summary journal “Dzherelo” (Source), summary librarian journal “Ukrainika naukova” (Scientific ukrainika) and in the bibliometric system Google Scholar.